
УЧЕБНО-ИССЛЕДОВАТЕЛЬСКАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ В 

КРАЕВЕДЧЕСКОМ МУЗЕЕ КАК ОСНОВА ФОРМИРОВАНИЯ 

ГЕОГРАФИЧЕСКИХ ЗНАНИЙ УЧАЩИХСЯ 

Е.С. Меркулов 

Научный руководитель: Т.А. Ананьева 

Красноярский государственный педагогический университет им. В.П. 

Астафьева 
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В магистерской диссертации представлена разработка рабочей 

программы дополнительного образования для учащихся средней школы. 

Рассмотрены различные аспекты педагогической науки, в том числе 

методика преподавания, изложенная в рекомендациях ЮНЕСКО для 

учителей-географов. В работе представлена методика работы с учениками в 

рамках преподавания междисциплинарных занятий. Также представлена 

работа с универсальными, интерактивными технологическими средствами в 

рамках преподавания географии. Создана рабочая программа 

дополнительного образования на примере изучения Западной Сибири, её 

географических, экономических и исторических особенностей. Разработаны 

темы уроков, практические работы, полевые практики, а также система 

оценивания учащихся. В работе представлены результаты, полученные в 

ходе проведения исследования.  

 

 

 



EDUCATIONAL AND RESEARCH ACTIVITIES IN THE LOCAL 

HISTORY MUSEUM AS A BASIS FOR THE FORMATION OF 

GEOGRAPHIC KNOWLEDGE OF STUDENTS 

E.S. Merkulov 

Scientific adviser: T.A. Ananyeva 

Krasnoyarsk State Pedagogical University named after V.P. Astafiev 

West Siberia, pedagogy, additional education, geography, economics, 

history. 

This dissertation presents the development of a work program for 

continuing education for high school students. We examined many aspects of 

pedagogical science, including the teaching methodology described in the 

UNESCO recommendations for geographic teachers. In the work, we presented a 

methodology for working with students in the framework of teaching 

interdisciplinary classes. We also presented work with universal, interactive 

technological tools as part of the teaching of geography. We created a work 

program for further education on the example of studying West Siberia, it’s 

geographical, economic and historical features. We have developed lesson topics, 

practical work, field practices, and a student assessment system. In the work, we 

presented the results obtained during the study. 


